
Измина почти половин година 
след големия международен 
терористичен акт с взривяването 
на газопроводите „Северен 
поток – 1 и 2“. Неотдавна 
блатото на гузното мълчание 
бе взривено от разкритията на 
видния американски разследващ 
журналист Сиймур Хърш, който 
заяви, че тръбите са взривени 
в „резултат на американско-
норвежка военна операция“. 
Вашингтон, естествено, 
веднага отхвърли анализа като 
„измислица“. 

Скоро след това се появи 
нова „димна завеса“ около 
зловещата случка – атентатът 
бил резултат, според „Ню 
Йорк таймс“ от действията на 
малка „проукраинска група“. 
Смехотворното обяснение почти 
незабавно бе разкритикувано 
от анализ на германски 
специалисти, които доказаха 
с цифри и факти, че подобен 
голям терористичен акт не 
може да бъде извършен от 
малка група – необходими са 
много хора, големи парични 
средства за стотици килограми 
взрив и сложна предварителна 
подготовка за подводните 
сапьорски действия.

Този немски контрааргумент 
срещу „откритието“ на „Ню Йорк 
таймс“ бе потвърден преди дни 
и от заместник-говорителят на 
генералния секретар на ООН 
Фархан Хак, който заяви, че 
„ООН все още няма информация 
за това обвинение и не може 
да го коментира“. Според него 
„взривовете на „Северен поток“ 
трябва да се разследват от 
множество компетентни органи“.

Едно подобно становище, 
произнесено от високата 
трибуна на Обединените нации, 
убедително показва, че истината 
около газовите тръби не след 
дълго ще излезе наяве. А тя е 
свързана с класическия въпрос 
на римското право „Кому е 
изгодно?“. Въпрос, който води 
право през Атлантика към 
официален Вашингтон. 

Петър Герасимов

Истината не може 
да се скрие 
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2Си Дзинпин бе избран за 
председател на Китай
На третото заседание на първата 
сесия на 14-ото общокитайско 
събрание на народните 
представители Си Дзинпин бе 
избран единодушно за председател 
на Китайската народна република 
(КНР) и на Централната военна 
комисия на КНР.

Саудитска Арабия и Иран 
постигнаха значителен 
напредък в диалога в 
Пекин
Мусаад бин Мохамед ал Айбан, 
външен министър на Саудитска 
Арабия, и секретарят на Върховния 
съвет за национална сигурност на 
Иран Али Шамхани се срещнаха 
със съдействието на Уан И.

I I
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Дълголетието на  
китайската цивилизация

Пролетни импресии  
в годината на Заека

Чадърът – символ  
на властта 13

Стабилната и силна 
икономика на Китай ще 
бъде от полза за света
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Държавните глави на 
Русия, КНДР и Лаос първи 
поздравиха Си Дзинпин

Н
а 10 март прези-
дентите на Русия 
Владимир Пу-
тин, председате-
лят на Народно-
революционната 

партия на Лаос Тхонлун Су-
сулит и севернокорейският 
лидер Ким Чен-ун изпрати-
ха поздравителни адреси до 
Си Дзинпин по повод пре-
избирането му за председа-
тел на КНР.

Путин пише, че преиз-
бирането на Си Дзинпин 
е знак за високия престиж, 
с който той се ползва сред 
китайските граждани, как-
то и подкрепата за негова-
та икономическа и социал-
на политика и защитата на 
държавните интереси. Ру-
сия цени високо усилията 
на Си Дзинпин за укрепва-
не на всеобхватното страте-
гическо партньорство меж-
ду двете страни и счита, че с 
общи усилия то ще постиг-
не повече резултати.

Ким Чен-ун посочва в ад-
реса си, че преизбирането 
на Си Дзинпин за предсе-
дател на държавата показва 
високото доверие и подкре-
па от ККП, правителството 
и народа. Той изразява уве-
реност, че под негово ръко-
водство Китай ще постига 
нови успехи, реализирайки 
в практиката решенията на 
ХХ конгреса на ККП. От-
ношенията между Китай и 

Си Дзинпин бе избран за 
председател на Китай

Н
а третото заседание на пър-
вата сесия на 14-ото общо-
китайско събрание на народ-
ните представители (ОСНП), 
в което участваха Си Дзин- 
пин и редица други предста- 

вители, бе прието проекторешение за 
структурната реформа на държавните ин-
ституции.

Си Дзинпин бе избран единодушно за 
председател на Китайската народна репу-
блика (КНР) и Централната военна ко-
мисия на КНР.

Хан Джън бе избран за заместник-пред-
седател на Китай. Джао Лъдзи бе избран 
за председател на Постоянния комитет на 
14-ото общокитайско събрание на народ-
ните представители.

Н

Сериозна загриженост 
относно „тристранното 
партньорство по 
сигурност“

ОСНП утвърди Ли Цян 
за премиер на Китай

а 14 март на ре-
довна прескон-
ференция гово-
рителят на ки-
тайското Външ-
но министер-

ство Уан Уънбин отго-
вори на въпрос от жур-
налист относно плана за 
сътрудничество в сферата 
на атомните подводници 
между САЩ, Великобри-
тания и Австралия. 

Това така наречено 
„тристранно партньорство 
по сигурността“ и „насър-
чаване на сътрудничест-
вото в областта на ядре-
ните подводници и други 
авангардни военни техно-
логии“ е типично мисле-
не от времето на Студена-
та война, което само ще 
подкопае международната 

система за неразпростра-
нение на ядрено оръжие 
и ще навреди на регио-
налния мир и стабилност. 
Редица миролюбиви стра-
ни вече изразиха сериозна 
загриженост против случ-
ващото се.

Говорителят на Външно 
министерство добави още, 
че въпреки твърденията  
за спазване на най-висо-
ките стандарти за нераз-
пространение на ядрено 
оръжие, по същество те-
зи страни принуждават 
секретариата на Меж-
дународната агенция за 
атомна енергия да пред-
приеме мерки за осво-
бождаване от гаранции 
и надзор, което сериоз-
но ще увреди авторитета  
на МААЕ.

Н
а 11 март в 
Пекин се про-
веде четвърто-
то заседание на 
първата сесия 
на 14-ото общо- 

китайско събрание на на-
родните представители 
(ОСНП). В него взеха учас-
тие Си Дзинпин и други 
представители. 

След гласуване за пре-
миер на Държавния съ-
вет на КНР бе избран Ли 
Цян, а Джан Юся и Хъ 
Уейдун бяха избрани за за-
местник-председатели на 

Централната военна коми-
сия на ЦК на ККП. Ки-
тайският председател Си 
Дзинпин подписа запо-
вед за назначаването на 
Ли Цян.

Лиу Дзингуо беше из-
бран за директор на Ко-
мисията за държавен кон-
трол, Джан Дзюн - за пред-
седател на Върховния на-
роден съд, а Ин Йон е но-
вият главен прокурор на 
Върховната народна про-
куратура. Всички избрани 
длъжностни лица положи-
ха клетва.

КНДР ще продължават и 
ще се развиват с общите уси-
лия на двата народа.

Тхонлун Сисулит заявя-
ва, че под ръководството на 
Си Дзинпин ККП и държа-
вата са реализирали значи-
ми успехи на пътя на социа-
лизма с китайска специфи-
ка. Той вярва, че Китай ще 
постигне повече резултати 
във висококачественото си 
развитие и модернизация в 
китайски стил. Той пожела-
ва всеобхватното стратеги-
ческо партньорство между 
Китай и Лаос да продължи 
да се развива устойчиво и 
страните да работят заедно 
за изграждане на общност 
със споделена съдба.

Както съобщиха ки-
тайските медии, редица 
чуждестранни ръководи-
тели също така поздрави-
ха Си Дзинпин по повод 

преизбирането му за пред-
седател на КНР. Сред тях са 
кралят на Камбоджа Норо-
дом Сиамуни, президентите 
на Италия Серджо Матаре-
ла, на Сърбия Александър 
Вучич, на Аржентина Ал-
берто Фернандес, на Венецу-
ела Николас Мадуро и дру-
ги. Те заявяват в поздрави-
телните си адреси, че пре-
избирането на Си Дзинпин 
показва доверието и под-
крепата от китайците към 
неговото ръководство, бла-
годарение на което страна-
та е постигнала значител-
ни успехи в своето иконо-
мическо и социално разви-
тие. Те са уверени, че в бъ-
деще Си Дзинпин ще про-
дължи да ръководи Китай 
по пътя към висококачест-
веното развитие, национал-
но възраждане и модерни-
зация в китайски стил.
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时丨总书记这3次重要讲话，人民情怀始终如一
【学习进行时】在3月13日十四届

全国人大一次会议闭幕会上，习近平
总书记发表重要讲话。这也是习近平
第三次担任国家主席后发表的重要
讲话。这次讲话同2013年、2018年
的两次讲话一脉相承，“我将无我，
不负人民”的赤子之心感人肺腑。新
华社《学习进行时》原创品牌栏目“
讲习所”今天推出文章，与您一起学
习感悟。

“这次大会选举我继续担任中华人
民共和国主席，我对各位代表和全国
各族人民的信任，表示衷心感谢！”

“这是我第三次担任国家主席这
一崇高职务。人民的信任，是我前
进的最大动力，也是我肩上沉甸甸
的责任。我将忠实履行宪法赋予的
职责，以国家需要为使命，以人民
利益为准绳，恪尽职守，竭诚奉献，
绝不辜负各位代表和全国各族人民
的重托！”

3月13日，习近平在十四届全国人
大一次会议闭幕会上的重要讲话，情
真意切、字字千钧。

短短一百余字，清晰的关键词：责
任、使命、奉献……让人情不自禁联
想到他的那句名言——“我将无我，
不负人民”。

习近平前两次重要讲话，都有这
样真挚、郑重的表达。

2013年，他说：“我深知，担任国家
主席这一崇高职务，使命光荣，责任
重大。我将忠实履行宪法赋予的职
责，忠于祖国，忠于人民，恪尽职守，
夙夜在公，为民服务，为国尽力，自觉
接受人民监督，决不辜负各位代表和
全国各族人民的信任和重托。”

2018年，他说：“担任中华人民共
和国主席这一崇高职务，使命光荣，
责任重大。我将一如既往，忠实履行
宪法赋予的职责，忠于祖国，忠于人
民，恪尽职守，竭尽全力，勤勉工作，
赤诚奉献，做人民的勤务员，接受人
民监督，决不辜负各位代表和全国各
族人民的信任和重托！”

3次重要讲话，“我将无我，不负人
民”的赤子之心感人肺腑。

人民共和国，人民的事情最大。3
次重要讲话，习近平都表达了强烈的
使命和担当。

2013年，他说，“面对浩浩荡荡的
时代潮流，面对人民群众过上更好
生活的殷切期待，我们不能有丝毫
自满，不能有丝毫懈怠，必须再接再
厉、一往无前”。

2018年，他说，“始终要把人民放
在心中最高的位置，始终全心全意为
人民服务，始终为人民利益和幸福
而努力工作”。

今年的讲话，习近平郑重强调，“
我们要始终坚持人民至上”，“让现代
化建设成果更多更公平惠及全体人

新华社北京3月15日电（记者魏玉
坤、韩佳诺）国家统计局15日发布数
据显示，今年1至2月份，随着疫情防
控较快平稳转段，稳经济政策效果持
续显现，多项经济指标回升向好，经
济运行整体呈现企稳回升态势。

工业生产恢复加快，企业预期好
转。1至2月份，全国规模以上工业
增加值同比增长2.4%，比2022年
12月份加快1.1个百分点；两年平均
增长4.9%。2月份，制造业采购经
理指数为52.6%，比上月上升2.5个
百分点。

服务业明显回升，接触型聚集型
服务业改善。1至2月份，全国服务业

生产指数同比增长5.5%，2022年12
月份为下降0.8%。从市场预期看，2
月份，服务业业务活动预期指数为
64.8%，比上月上升0.5个百分点。

市场销售由降转增，固定资产投
资稳定增长。1至2月份，社会消费品
零售总额77067亿元，同比增长3.5%
，2022年12月份为下降1.8%；全国固
定资产投资（不含农户）53577亿元，
同比增长5.5%，比2022年全年加快
0.4个百分点。

货物进出口略有下降，贸易结构持
续优化。1至2月份，货物进出口总额
61768亿元，同比下降0.8%。进出口
相抵，贸易顺差8103亿元。

民，在推进全体人民共同富裕上不断
取得更为明显的实质性进展”。

3次重要讲话，10年夙夜在公。“我
将无我，不负人民”，是兢兢业业、殚
精竭虑的奉献。

2014年在俄罗斯索契接受采访，
习近平对记者说：“我个人的时间都
去哪儿了？当然是都被工作占去了。”

脱贫攻坚，习近平7次主持召开中
央扶贫工作座谈会，50多次调研扶
贫工作，走遍全国14个集中连片特
困地区。

谋划改革，习近平主持召开中央
深改组、深改委会议近70次，全面深
化改革启动后出台的改革举措数以
千计。

疫情来袭，习近平在农历正月初
一主持召开中央政治局常委会会
议，最关键的时候平均不到10天就
召开一次会议进行决策部署。

“民之所忧，我必念之；民之所
盼，我必行之”。让人民生活幸福是“
国之大者”。习近平总是把自己称为“
人民的勤务员”。他说：“中国共产党
就是人民的党，就是为人民办这些
事的，看到人民的生活好起来了，富
裕起来了，有钱花了，孩子们受到好
的教育，老人们医疗有保障了，我们
就高兴了。”

人民共和国，人民的位置最高。3
次重要讲话，习近平都宣示了坚定的
决心和意志。

2013年，他说，“我们要坚持党的
领导、人民当家作主、依法治国有机
统一，坚持人民主体地位，扩大人民
民主，推进依法治国”。

2018年，他说，“我们必须始终坚
持人民立场，坚持人民主体地位，虚
心向人民学习，倾听人民呼声，汲取
人民智慧，把人民拥护不拥护、赞成
不赞成、高兴不高兴、答应不答应作

为衡量一切工作得失的根本标准”。
今年的讲话，习近平深刻强调，“

积极发展全过程人民民主”，“健全人
民当家作主制度体系，体现人民意
志，保障人民权益”。

3次重要讲话，10年夙夜在公。“我
将无我，不负人民”，是许党许国、报
党报国的赤诚。

面对长期积累的深层次体制机制
问题和利益固化藩篱，习近平严肃指
出，如果不能给老百姓带来实实在
在的利益，如果不能创造更加公平
的社会环境，甚至导致更多不公平，
改革就失去意义，也不可能持续。

同特权思想、特权现象和贪腐坚
决斗争，习近平指出，人民把权力交
给我们，我们就必须以身许党许国、
报党报国，该做的事就要做，该得罪
的人就得得罪。

面对以美国为首的西方国家对我
实施全方位的遏制、围堵、打压，习
近平坚定指出，任何外国不要指望
我们会拿自己的核心利益做交易，不
要指望我们会吞下损害中国主权、安
全、发展利益的苦果。

领导这样一个大国，每天都要面
对各种各样的挑战、各个领域的斗
争。始终在事关中国特色社会主义
前途命运的大是大非问题上坚定不
移，在改革发展稳定工作中敢于碰
硬，在全面从严治党上敢于动硬，
在维护国家核心利益上敢于针锋相
对，归根到底源于崇高的使命感。习
近平说，是人民“把我放在这样的工
作岗位上”，“责任重于泰山”！

人民共和国，人民的力量最强。3
次重要讲话，习近平都发出了勠力同
心、勇毅前行的号召。

2013年，他说：“中国梦是民族的
梦，也是每个中国人的梦。只要中国
人紧密团结，万众一心，为实现共同

梦想而奋斗，实现梦想的力量就无比
强大，中国人每个人为实现自己梦想
的努力就拥有广阔的空间。”

2018年，他说：“我相信，只要13
亿多中国人民始终发扬这种伟大团
结精神，中国人就一定能够形成勇往
直前、无坚不摧的强大力量！”

今年的讲话，习近平坚定表示：“
全面建成社会主义现代化强国，人
民是决定性力量。”“要不断巩固发展
全国各族人民大团结、海内外中华
儿女大团结，充分调动一切积极因
素，凝聚起强国建设、民族复兴的
磅礴力量。”

3次重要讲话，10年夙夜在公。“我
将无我，不负人民”，是躬身践行、以
身作则的风范。

每一年，习近平都要同少数民族
群众交流，“像石榴籽那样紧紧抱在
一起”的比喻深入人心，中华民族共
同体意识越来越牢固。

每一年，习近平都要参加义务植
树，“绿水青山就是金山银山”成为广
泛的社会共识，祖国的天更蓝、山更
绿、水更清。

每一年，习近平都要到校园同青
年谈心，“不负时代，不负韶华”成为新
时代青年的座右铭，祖国最需要的地
方绽放出朵朵绚丽的青春之花。

放眼新时代的中国大地，大家都
在努力奔跑，中国人都是追梦人。

2019年在意大利进行国事访问
时，习近平说：“一个举重运动员，最
开始只能举起50公斤的杠铃，经过
训练，最后可以举起250公斤。我相
信可以通过我的努力、通过全中国
13亿多人民勠力同心来担起这副重
担，把国家建设好。我有这份自信，
中国人民有这份自信。”

10年夙夜在公，10年伟大变革。
在习近平带领下，中国人经历了对党
和人民事业具有重大现实意义和深
远历史意义的三件大事：迎来中国
共产党成立一百周年，中国特色社会
主义进入新时代，完成脱贫攻坚、
全面建成小康社会的历史任务，实
现第一个百年奋斗目标。全面建设
社会主义现代化国家新征程已经开
启，中华民族伟大复兴进入不可逆
转的历史进程。

学习领悟3次重要讲话，习近平
总是从中华民族大历史的角度去谈
中国人的使命任务。2013年讲实现
中国梦，2018年讲建设社会主义现
代化强国，今年的讲话，习近平提
出“强国建设、民族复兴”的时代命
题。其中一脉相承的，是让全体中
国人民和中华儿女在实现中华民族
伟大复兴的历史进程中共享幸福和
荣光。

这也是“我将无我，不负人民”的博
大情怀和深远旨归。

就业形势总体稳定，居民消费
价格温和上涨。1至2月份，全国城
镇调查失业率平均值为5.6%。全国

居民消费价格指数（CPI）同比上涨
1.5%；全国工业生产者出厂价格指数
（PPI）同比下降1.1%。

开年前2个月中国经济企稳回升
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Районът Пудун в Шанхай: пример за модерно 
градско управление
Населението на новия район Пудун в град Шанхай вече 
надвишава 6 милиона души. Това е районът с най-голяма 
икономическа мощ и най-високо население в китайския 
мегаполис. През последните години Пудун е водещ 
пример за развитието на градската среда, прилагането 
на иновативни идеи и резултатни управленски модели.

Саудитска Арабия и Иран 
постигнаха значителен 
напредък в диалога в Пекин

В
Пекин бе прове-
ден диалог меж-
ду Мусаад бин 
Мохамед ал Ай-
бан, външен ми-
нистър и съвет-

ник по националната сигур-
ност на Саудитска Арабия, 
и секретаря на Върховния 
съвет за национална сигур-
ност на Иран Али Шамха-
ни. Срещата бе ръководе-
на от члена на Политбюро 
и директор на Службата за 
външни връзки на ЦК на 
ККП Уан И.

Уан И поздрави двете 
страни за постигането на 
напредък с историческо 
значение в подобряване-
то на отношенията помеж-
ду им, което прокарва път 
за реализиране на мир и 
стабилност в Близкия из-
ток и е пример за решава-
не на конфликти и различия 
между страните чрез диа-
лог и консултации. Китай 
подкрепя страните от Близ-
кия изток да се стремят към 

стратегическа независимост 
и политическо решение на 
всички спорове и различия, 
допринасяйки за световния 
мир и стабилност.

От името на държавни-
те глави на Иран и Саудит-
ска Арабия представители-
те на двете държави поздра-
виха Си Дзинпин за преиз-
бирането му за председател 

на КНР. Те дадоха висока 
оценка на успешната дипло-
мация на Китай като голя-
ма държава и изразиха бла-
годарност към Пекин за по-
средничеството на настоя- 
щия диалог. И двете стра-
ни изявиха своите искрени 
намерения за продължава-
не на градивния диалог и 
в бъдеще.

Външната търговия 
на Китай показва 
стабилно начало 
през 2023 г.

В
ъншнотъргов-
ските показате-
ли на Китай по-
казват стабилен 
старт в начало-
то на годината 

въпреки продължаваща-
та висока инфлация и от-
слабването на икономиче-
ския и търговския растеж 
в световен мащаб. Показа-
телите за износа на стра-
ната достигаха нов връх, 
а общата външна търго-
вия като цяло е стабилна.

Данните на Главно уп- 
равление на митниците 
показаха във вторник, че 
износът на стоки от стра-
ната е нараснал с 0,9% на 
годишна база през първи-
те два месеца до 3,5 три-
лиона юана (около 506,10 
милиарда щатски долара). 
Външната търговия на Ки-
тай със стоки е намаляла 
с 0,8% на годишна база до 
6,18 трилиона юана през 
периода. Вносът на сто-
ки възлиза на 2,68 трили-
она юана за същия период, 
което е с 2,9% по-малко от 
същия период на миналата 
година. Търговският изли-
шък на страната достигна 

810,32 милиарда юана през 
периода.

За първите два месеца 
от годината АСЕАН оста-
ва най-големият търговски 
партньор на Китай. Търго-
вията на Китай със стра-
ните от АСЕАН нарасна 
с 9,6% на годишна база до 
951,93 милиарда юана, кое-
то представлява 15,4% от 
общата сума на страната.

Търговията на Китай 
със страните по протеже-
ние на „Един пояс, един 
път“ се е покачила с 10,1% 
на годишна база до 2,12 
трилиона юана.

Китай обеща да при-
еме пакет от стъпки за 
стабилизиране на външ-
ната търговия, включител-
но подпомагане на външ-
нотърговските предприя-
тия да получават поръчки 
и да поддържат производ-
ството, ускоряване на раз-
витието на нови форми и 
модели на външна търго-
вия, пълноценно изпълне-
ние на ролята на трансгра-
ничната електронна търго-
вия и подкрепа за създа-
ването на редица задгра-
нични складове.

Петата конференция на ООН  
за най-слабо развитите страни

Възобновяват се изходящите 
пътувания до нови 40 страни

Н

К

а проведената 
неотдавна Пе-
та конференция 
на ООН относно 
най-слабо раз-
витите страни, 

която се проведе между 5 
и 9 март в Доха, бе обеща-
на помощ от 1,4 милиар- 
да щатски долара, предо- 
ставена от правителства, 
международни и неправи-
телствени организации за 
устойчивото развитие на 46 
най-слабо развити държа-
ви по света, това заявиха 
днес от Външното минис-
терство на Катар.

До март тази година об-
що 46 страни са били вклю-
чени в списъка на ООН с 

най-слабо развитите държа-
ви, в това число 33 от Аф-
рика. Горепосочената кон-
ференция бе открита на 5 

март в Доха. Тя се фоку-
сира върху безкрайния по-
тенциал за просперитета и 
развитието.

итай представи 
втори списък с 
40 дестинации, 
на които турис-
тическите аген-
ции и доставчи-

ците на онлайн туристиче-
ски услуги могат да пред-
лагат организирани групо-
ви туристически пътувания 
след 15 март. 

Дестинациите включват 

страни като Франция, Гър-
ция, Испания, Италия, Да-
ния и Бразилия. 

Това се казва в съобще-
нието от Министерството 
на културата и туризма. 
Съответните услуги за са-
молетни билети и хотелски 
резервации също ще бъдат 
възобновени.

Пазарът на организира-
ни изходящи групови пъту- 

вания в Китай беше спрян 
в началото на 2020 г. заради 
пандемията от COVID-19. 
След оптимизирането на 
мерките за превенция и 
контрол на епидемията, 
от 6 февруари тази годи-
на Китай пусна в действие 
пилотна програма за въз-
обновяване на изходящите 
пътувания до първата гру-
па от 20 страни.
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тношенията на 
Китай и Европа 
не са насочени 
към трета стра-
на, нито са под-
чинени или кон-

тролирани от трета стра-
на, каза китайският вън-
шен министър Цин Ган на 
пресконференция по вре-
ме на текущите две сесии 
в Пекин. Китай и Европа 
са две големи цивилизации, 
два големи пазара и две го-
леми сили. 

Нашите взаимодействия 
са независим избор, напра-
вен изцяло въз основа на 
съответните ни стратеги-
чески интереси, коменти-
ра Цин в интервю за ан-
глоезичното китайско из-
дание „Глобъл таймс“. Без 

значение как ще се развие 
ситуацията, Китай винаги 
гледа на ЕС като на всеоб-
хватен стратегически парт-
ньор и подкрепя европей-
ската интеграция, изтъкна 
министърът. 

„Надяваме се, че Европа, 
имайки предвид болезнена-
та украинска криза, наисти-
на ще реализира стратеги-
ческа автономия и дълго-
срочен мир и стабилност“, 
отбеляза външният минис-
тър на КНР и изтъкна, че 
Пекин ще работи с Евро-
па, за да поддържа мулти-
латерализма. „Искаме да 
работим с Европа за прео- 
доляване на прекъсвани-
ята и предизвикателства-
та пред връзките, за да за-
дълбочаваме всеобхватното 

стратегическо партньорство 
между Китай и ЕС и да 
допринесем за повече ста-
билност и сигурност и по-
ложителна енергия в све-
та“, заяви Цин Ган.

Преди повече от 2000 
години Конфуций е казал, 
че на добротата трябва да 
се отвръща с доброта, а на 
обидата със справедливост. 
„В китайската дипломация 
няма недостиг на доброта и 
добра воля, но ако се сблъс-
кат с вълци, китайските ди-
пломати нямат друг избор, 
освен да се изправят срещу 
тях и да защитят нашата ро-
дина“, предупреди външни-
ят министър на КНР.

По покана на правител-
ствата на Франция, Ита-
лия, Унгария и Русия Уан 

И, член на Политическото 
бюро на Централния коми-
тет на Комунистическата 
партия на Китай и дирек-
тор на Службата на Цен-
тралната комисия по външ-
ни работи, посети тези стра-
ни през февруари. Посланик 
Фу Кон, ръководител на ки-
тайската мисия в ЕС, каза 
пред „Глобъл таймс“, че е 
оптимист за възстановява-
нето на отношенията меж-
ду Китай и ЕС. Въпреки 
че все още има някои про-
блеми пред отношенията и 
Китай не е напълно съгла-
сен с част от позицията на 
ЕС по въпроса с Украйна, 
Пекин не иска този въпрос 
да повлияе на развитието 
на връзките между Китай 
и ЕС, подчерта Цин Ган.

окато правител-
ството на САЩ 
продължава да 
налага своите 
репресивни мер- 
ки срещу китай- 

ския сектор за разработка 
и производство на чипове 
и предлага „примамки“ на 
компании, които желаят 
да се отдалечат от пазара 
му, индустриалните гиган-
ти очевидно не са убедени 
в правотата на този курс. 

Някои от тях потвърди-
ха това свое желание си с 
публични изказвания или 
с практически действия. Те 
желаят да продължат да си 
сътрудничат в Пекин. Тех-
ният избор е ярко доказа-
телство, че китайската ве-
рига за доставки и пазар 
са от изключителна важ-
ност за глобалните гиган-
ти в индустрията за чипо-
ве, казват експерти. Защо-
то се смята, че този сектор 

в Китай е успял в голяма 
степен да се адаптира към 
трудната външна среда и 
да се развива през послед-
ните години със стабилни 
темпове.

Според изявление на 
Американската асоциация 
на полупроводниковите ин-
дустрии (SIA) нейни пред-
ставители ще участват в 75-
ата среща на Съвместния 
ръководен комитет на Све-
товния съвет за полупро-
водници (JSTC), която ще 
се проведе в град Сямън и 
в която ще се включат съ-
що техни колеги от Китай, 
ЕС и Япония. 

В изявлението се казва 
също, че дори САЩ да са 
ангажирани с постигане на 
устойчивост на веригата за 
доставки и възстановяване 
на промишлената им база 
с прилагането на Закона за 
полупроводниците, те нико-
га няма да могат да бъдат 

напълно самодостатъчни, 
се казва в изявлението на 
SIA. С нарастването на гло-
балното търговско напре-
жение има спешна нужда 
от правителствени полити-
ки, които подкрепят отво-
рените пазари, иновации-
те и сигурните и устойчи-
ви глобални вериги за дос-
тавки, се посочва още в до-
кумента.

Тази гледна точка беше 
отразена наскоро и в изказ-
ванията на някои ветера-
ни от индустрията наскоро. 
Според „Файненшъл тай-
мс“ основателят на „Май-
крософт“ Бил Гейтс е зая-
вил, че САЩ няма да ус-
пеят да попречат на Китай 
да се сдобие със собствени 
чипове от висок клас. В то-
зи смисъл, Гейтс не вижда 
много смисъл в огранича-
ването на продажбите на 
чипове за Китай, тъй като 
това ще мотивира страната 

да настигне САЩ по-бързо, 
и изразява мнение, че Ва-
шингтон и Пекин трябва 
да си сътрудничат по-тясно.

Междувременно говори-
телката на Външното ми-
нистерство на КНР Мао 
Нин цитира данни на кон-
султантската фирма Boston 
Consulting Group (BCG), спо-
ред която, ако се реализира 
„разделяне“ с Китай, пазар-
ният дял на американския 
сектор на полупроводници-
те в света ще спадне с 18%, 
приходите – с 37%, а между 
15 000 и 40 000 заети в не-
го ще загубят работата си. 

„Китайското развитие е 
базирано на собствени си-
ли, така че ограниченията 
и натискът няма да го сп-
рат, а само ще засилят ре-
шимостта и способности-
те на страната за самостоя-
телни научно-технологични 
иновации“, коментира гово-
рителката.

ърговията е основ-
ната причина за 
по-дълбокото ан-
гажиране на Ки-
тай в инициати-
вата „Един пояс, 

един път“. Търговията е и 
основен двигател за глобал-
ното развитие на китайска-
та икономика през послед-
ните 30 години. Но чистата 
търговия е просто основа-
та, на която по-нататъшно-
то икономическо и финан-
сово сътрудничество успява 
да стъпи. Това казва Дже-
ръми Стивънс, икономист 

на Standard Bank Group Asia. 
В ексклузивно интервю за 
Китайската медийна гру-
па експертът икономист 
направи анализ на иници-
ативата и какво носи тя на 
света, в който подчертава, 
че „Един пояс, един път“ е 
много по-ефикасен меха-
низъм за сътрудничество. 

„Инициативата пропра- 
вя пътя на хиляди китайски 
фирми да установят биз-
нес в почти всички секто-
ри в страните участнички. 
И много ясно забелязва-
ме, че напоследък не само 

големите държавни компа-
нии, а все повече частни 
компании се превръщат в 
движещата сила в глобално-
то участие на Китай, посоч-
ва Стивънс и допълва, че 
много африкански градове 
са напълно неузнаваеми в 
сравнение с това, което бя-
ха само преди пет, шест, се-
дем години. До голяма сте-
пен това е резултат от раз-
витието на китайската тър-
говия, китайските инвести-
ции и китайските заеми.“ 
Големите инфраструктур-
ни проекти по „Един пояс, 

един път“ създават солид-
на основа и подпомагат раз-
витието на останалите биз-
нес процеси. Магистрали-
те, железопътните линии, 
енергийните проекти и ре-
дица други големи пости-
жения на инициативата во-
дят не само до по-лесен и 
бърз оборот на търговията, 
но и до подобрения в град-
ската среда, цялостен соци-
ално-икономически подем 
и по-устойчиви перспекти-
ви за бъдещето.

Китай гледа на ЕС като на всеобхватен 
стратегически партньор

Ограниченията на САЩ няма да спрат 
развитието на китайската индустрия за чипове

„Един пояс, един път“ е повече от търговия

Надяваме се, 
че по време на 
болезнената 
украинска криза 
Европа ще  
реализира 
стратегическа 
автономия и 
дългосрочен мир и 
стабилност, заяви 
външният  
министър на КНР 
Цин Ган

страницата подготви  
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Основателят на 
„Майкрософт“ 
Бил Гейтс смята, 
че САЩ няма 
да успеят да 
попречат на Китай 
да се сдобие със 
собствени чипове 
от висок клас, 
и той не вижда 
много смисъл в 
ограничаването 
на продажбите на 
чипове за Китай

Големите 
инфраструктурни 
проекти на 
инициативата 
„Един пояс, един 
път“, създават 
солидна основа 
на останалите 
бизнес процеси 
в държавите, 
участващи в тази 
взаимноизгодна 
инициатива
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образование

На Световната конференция за цифрово образование, състояла се 
неотдавна в Пекин, вицепремиерът на КНР г-жа Сун Чунлан заяви, 
че Китай е готов да задълбочи международното сътрудничество в 
областта на цифровото образование и да работи за синхронизирането 
на международните образователни политики и стандарти в тази 
област, така че плодовете на цифровото образование да могат да 
бъдат от полза за повече хора във всички страни.

М
асовите открити он-
лайн курсове в Ки-
тай вече надхвърлиха  
64 500, като в тях до-
сега са отбелязани по-
вече от 1 милиард по-

сещения. Това сочат данните на 
доклад, публикуван на Световна-
та конференция за цифрово обра-
зование в Пекин. Откритите он-
лайн курсове с масово интерактив-
но участие и с използване на техно-
логии за електронно обучение, са 
една от формите на дистанцион-
ното обучение. Китай е на първо 
място в световен мащаб както по 
брой на масовите открити онлайн 
курсове, така и по броя на учас-
тниците в тях.

Конференцията публикува „Си-
ня книга за интелигентното образо-
вание на Китай през 2022 г.“, коя-
то обобщава опита на страната в 
развитието на интелигентното об-
разование. 

Китайският вицепремиер г-жа Сун  
Чунлан произнесе реч на конфе-
ренцията, в която заяви, че Китай 
е готов да задълбочи международ-
ното сътрудничество в областта на 
цифровото образование и да рабо-
ти за синхронизирането на меж-
дународните образователни поли-
тики и стандарти в тази област, 
така че плодовете на цифровото 

С
поред последното издание на QS World 
University Rankings за 2023 г., два ки-
тайски университета са сред най-добри-
те 20 в света. В класацията за тази годи-
на Пекинският университет заема 12-о  
място, а университетът „Цинхуа“ е на 

14-о място. И двете висши училища отбелязват ог-
ромен скок в своето класиране, като през 2012 г. 
те заемат съответно 44-то и 48-о място в същата 
ранглиста. QS World University Rankings е една от 
най-уважаваните класации на университети в света. 

През годините все по-голям брой китайски висши 
учебни заведения се присъединяват към най-високи-
те нива на класацията на университетите. През 2015 г.  
Китай има само три университета в Топ 100 и 18 
в Топ 500, докато през 2023 г. броят им се е пови-
шил съответно до 6 и 28. Китай високо цени обра-
зованието и го приема като ключов фактор в пъ-
тя към модернизацията.

През 2012 г. централното правителство зала-
га в бюджета разходи за образование в размер на 
4% от брутния вътрешен продукт на страната. От-
тогава делът на фискалните разходи на Китай за 
образование остава над 4% от БВП в продълже-
ние на 10 последователни години. С подкрепата на 

централното правителство над 240 милиона души 
са получили висше образование в Китай през по-
следното десетилетие. Една от основните цели за 
развитие на страната до 2035 г. е да „стане воде-
ща страна в образованието, науката и технологи-
ите, развитието на талантите, културата, спорта и 
здравеопазването“.

Дигиталната 
трансформация 
движи бързо напред 
образованието в Китай

Китайските университети се изкачват в 
глобалните класации на висшите училища

страницата подготви  
Любомир михайЛов

образование да могат да бъдат от 
полза за повече хора във всички 
страни.

По повод конференцията аген-
ция Синхуа публикува обширен 
репортаж за успешното практи-
ческо приложение на дигитално-
то образование в голямата азиат-
ска страна.

Благодарение на интернет, уче-
ници от средно училище в Кандин, 
тибетската автономна префектура 
Гардзъ в югозападната китайска 
провинция Съчуан, могат да по-
сещават уроци, водени от учите-
ли от гимназия №7 на Чънду, коя-
то е престижна гимназия на дру-
го място в провинцията, разказва 
Синхуа. Пътуването от Кандин до 
Чънду отнема повече от три часа, 
но с помощта на информационни-
те технологии учениците могат да 
отговорят на въпросите на своите 
учители за по-малко от минута.

Усъвършенстването на взаимо-
действието е само част от по-ши-
роките усилия на Китай за насър-
чаване на цифровото образование 
през последните години, в опит да 
се развие по-справедливо и по-ви-
сококачествено образование, като 
същевременно се ускори модерни-
зацията в сектора.

Световната конференция за ци-
фрово образование, която беше 

открита в Пекин в понеделник, се 
очаква да насърчи допълнително 
цифровизацията на образованието 
в Китай и да даде нов тласък на 
глобалното развитие на цифровото 
образование, отбеляза агенцията.

Изграждане на общество и 
държава на учението

Китай публикува множество пла-
нове за по-добро прилагане на ин-
формационните технологии в об-
разованието, като 20-ия национа-
лен конгрес на Комунистическа-
та партия на Китай призова за 
дигитализация на образованието 
и изграждане на общество и дър-
жава на ученето, в която учене-
то през целия живот се преслед-
ва от всички.

През последните години Китай 
обнови съоръженията за дигитално 
обучение в училищата. Всички ос-
новни и средни училища в Китай 
имат достъп до интернет, в сравне-
ние с 25 процента през 2012 г. Ос-
вен това повече от три четвърти от 
китайските училища имат безжич-
ни мрежи, а около 99,5 процента 
от училищата имат мултимедий-
ни класни стаи.

През март 2022 г. беше офици-
ално стартирана публична плат-
форма за онлайн услуги, нарече-
на „Интелигентно образование в 

Китай“, която се фокусира върху 
области като учене, преподаване, 
училищно управление и образова-
телни иновации.

Досега платформата е получила 
повече от 6,7 милиарда показвания 
на страници и повече от 1 мили-
ард посетители от над 200 държа-
ви и региони.

Платформата предоставя достъп 
до по-висококачествени образова-
телни ресурси за селските основ-
ни и средни училища в слабо раз-
витите централни и западни час-
ти на страната. Той също така поз-
волява на университетите в запад-
ната част на Китай да споделят ка-
чествени ресурси, предоставени от 
университетите в източната част.

Дигиталното образование 
променя конвенционалните 

методи на преподаване
Според Ма Лутин, вицепрезидент 
на Националния институт по об-
разователни науки, в ерата на ди-
гиталното образование множество 
методи за разработване на ресурси, 
представяне и комуникация са про-
менили конвенционалните методи 
на преподаване в класната стая.

С дигиталните технологии сту-
денти от три университета в про-
винциите Дзянсу, Шанси и Гуей-
джоу успяха да изпитат симулиран 
процес на сглобяване на първия 
китайски реактивен самолет C919, 
като станаха свидетели на скачва-
нето на аеродинамичните профи-
ли с фюзелажа от техните класни 
стаи едновременно. 

„Използвайки технологиите за 
дигитална симулация и виртуал-
на реалност, можем да представим 
мястото за сглобяване в класната 
стая и да накараме студенти от раз-
лични места да взаимодействат по-
между си чрез 5G“, каза Тиен Уей, 
професор в Университета по аеро-
навтика и астронавтика в Нанкин. 

От 2013 г. насам тази нова фор-
ма, предоставяща безплатно обуче-
ние за всички, се разраства бързо и 
се разширява в Китай. Към ноем-
ври 2022 г. вече имаше над 61 900  
отворени онлайн курса, с 402 милио- 
на регистрирани потребители. Ки-
тай е на първо място в света как-
то по брой отворени онлайн курса, 
така и по брой на обучаемите он-
лайн ученици. Китай създаде 168 
интегрирани курсове, достъпни по 
целия свят, инициира взаимно при-
знаване на кредити с 13 световно-
известни университета и разрабо-
ти осем отворени курса на англий-
ски език, привличайки повече от 7 
милиона обучаеми по целия свят.

Вицепремиерът на КНР г-жа Сун Чунлан произнесе реч  
на Световната конференция за цифрово образование
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Консолидираният индекс на 
бизнес активността (Индекс на мениджърите 
по покупките, Purchasing manager’s  
index) за февруари, обявен от Държавното 
статистическо управление на Китай, отново 
привлече вниманието на икономическите 
анализатори. PMI индексът достигна 56,4 – 
не само по-висок от стойностите му през 
януари (52,9), но и много по-висок от 42,6 
през декември миналата година. Това е ясен 
знак, че икономическите дейности на Китай 
продължават да се разширяват стабилно, а 
скоростта на растеж на икономиката  
все още се ускорява. 

Стабилната и силна икономика на Китай 
ще бъде от полза за света

ози силен импулс 
привлече широ-
ко внимание от 
страна на меж-
дународните ме-
дии и също на-

прави чуждестранните ин-
веститори като цяло по-оп-
тимистични относно ико-
номическите перспективи 
на Китай. Например нови-
нарската агенция „Ройтерс“ 
съобщи, че производстве-
ната дейност в Китай през 
февруари се е разширила с 
най-бързите темпове от по-
вече от 10 години, което до-
несе положителни настрое-
ния на световните пазари.

Бързото възстановяване 
на PMI през февруари е 

всеобхватно. 
Индексът  обхваща как-
то производствените, така 
и непроизводствените ин-
дустрии, както и повечето 
специфични индустрии. То-
ва показва, че търговията 
на дребно, туризмът, транс-
портът, ресторантьорството, 
хотелиерството и бизнес ус-
лугите, които бяха по-пря-
ко засегнати от епидемия-
та, бързо са засилили свои-
те бизнес процеси след оп-
тимизирането и коригира-
нето на политиките за пре-
венция и контрол.

Консолидираният ин-
декс на бизнес активност-
та обикновено показва ико-
номическото представяне 3 

Т
икономическо възстановя-
ване. От началото на тази 
година обаче показва бър-
зо възстановяване и продъл-
жава да отчита ускоряващи 
стойности. Ако тази инер-
ция продължи, износът бър-
зо ще се върне към стан-
дартния бърз растеж, кой-
то показваше преди панде-
мията.

Очевидното покачване 
на PMI през февруари не 

само отразява бързото 
възстановяване на 

икономическата активност 
след оптимизирането и ко-
ригирането на мерките за 
превенция и контрол на 
епидемията. Надхвърляйки 
общите очаквания на паза-
ра, индексът също така об-
лекчава до известна степен 
някои основни проблеми, 
които съществуваха преди 
избухването на епидемията 
миналата пролет, като на-
пример предизвикателства 
като свиване на търсенето, 
шокове в предлагането и от-
слабване на очакванията. 
През март миналата годи-
на, няколко месеца преди 

влиянието на разпростране-
нието на епидемията в стра-
ната отново да се засили, 
PMI индексът вече показва-
ше сравнително слаби стой-
ности. Сега, само една годи-
на по-късно, положителна-
та тенденция на икономи-
ческите дейности показва, 
че пазарът и бизнес среда-
та на Китай постепенно се 
връщат към разумен диапа-
зон и импулсът на растеж 
е по-стабилен.

Преди повече от два месе-
ца, в навечерието на 2023 г.,  
много хора очакваха, че то-
ва ще бъде година на сил-
но възстановяване и растеж 
на китайската икономика. 
Но други посочиха редица 
несигурности, пред които 
страната и икономиката 
са изправени. Едната беше 
дали ще има обостряне на 
епидемичната обстановка 
след пика на завръщането 
по домовете по време на 
Пролетния фестивал. Но 
това всъщност не се случи. 

Победата в борбата с 
епидемията поддържа 

и засилва импулса 
на икономическото 

възстановяване 
на Китай, повишавайки зна-
чително очакванията за бъ-
дещето на производители-
те, потребителите и инвес-
титорите. Тъй като епиде-
мичната ситуация през про-
летта и лятото продължа-
ва да остава под контрол, 
икономическият растеж на 
Китай несъмнено ще се ус-
кори през второто тримесе-
чие. По отношение на перс-
пективите за ръст на БВП 
през тази година все пове-
че икономисти повишават 
очакванията си от 5%-5,5%, 
общоприети в началото на 
годината.

Стабилното укрепване 
на китайската икономика 
донесе нов импулс за рас- 

теж и на световната ико-
номика. Сегашното общо 
състояние на икономиката 
в глобален план е по-добро 
от това в края на минала-
та година Според изчисле-
ния на Международния ва-
лутен фонд от началото на 
февруари, световният бру-
тен вътрешен продукт ще 
нарасне с 2,9% през 2023 г.,  
което е с 0,2 процентни 
пункта по-високо от про-
гнозата през октомври ми-
налата година. Около 0,14 
от тези 0,2 процента идват 
именно от по-оптимистич-
ната прогноза към иконо-
мическия растеж на Китай.

Растежът на китайската 
икономика е принос за 
растежа на световната 

икономика 
и разбира се, е неделим от 
сътрудничеството с други 
страни по света. През нова-
та година Китай ще продъл-
жи непоколебимо да отваря 
вратите си и да се стреми да 
създаде една от най-добрите 
бизнес среди в света. Пред-
приятия от всички страни 
са добре дошли да инвести-
рат в Китай и да се разви-
ват заедно. Действителното 
използване на чужд капи-
тал от Китай се възстанови 
силно през януари, с годиш-
но увеличение от 10%, дос-
тигайки 19 милиарда щат-
ски долара. 

В същото време годиш-
ният показател се очаква 
да надхвърли 200 милиар-
да щатски долара за първи 
път. Световната икономи-
ка, международните пред-
приятия, както и обикно-
вените граждани имат се-
риозни причини да вярват, 
че тези добри импулси на 
китайската икономика ще 
продължат и ще имат по-го-
лям принос за възстановя-
ването на световната ико-
номика.

до 6 месеца по-късно, така 
че трябва да разгледаме и 
индекса на производствена-
та активност и активността 
на услугите за месеца. Тези 
показатели също са обна-
деждаващи. Например ин-
дексът на производствена-
та активност през февруари 
достигна 56,7, което е увели-
чение от 6,9 пункта спрямо 
януари. Индексите на ин-
дустрията за машинно обо-
рудване и високотехноло-
гичното производство, кои-
то са стълбовете на нацио-
налната икономика, достиг-
наха съответно 54,5 и 53,6. 
Тези показатели също по-
казват стабилно разширява-
не. През втората половина 
на 2022 г., особено през чет-
въртото тримесечие, вносът 
и износът в международната 
търговия на Китай отслаб-
на. Някои западни медии 
използваха това, за да пре-
увеличат опасенията относ-
но експортните перспективи 
на Китай през 2023 г. Въпре-
ки това, съдейки по наско-
ро публикуваните данни за 
февруари, индексът на нови-
те поръчки за износ на Ки-
тай също показа задоволи-
телен обрат към стандарт-
ните високи стойности от 
преди. От юли миналата го-
дина индексът е в диапа-
зона на свиване под влия-
нието на сложните фактори 
като епидемията и цялост-
ното бавно международно 

Големите мостове 
се превърнаха в 
нова „визитка“  
на Китай
Най-високият мост в 
света – „Бейпандзян“,  
най-големият 
свързващ острови 
морски мост 
„Джоушан“, 
мостът „Хундзун“, 
пресичащ каньона 
на река Чъшуей… 
Големите мостове се 
превърнаха в нова 
„визитка“ на Китай.

иКономиКа
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Китай е дом на безброй красиви пейзажи.  
Някои са по-известни от други, но всеки от 
тях ще ни накара да притаим дъх. Това може 
да се каже и за пустинята Такламакан. Тя е 
най-голямата в Китай и втората по големина 
в света пустиня (първата е Сахара) с 85% 
движещи се пясъци. Намира се в средата на 
басейна на река Тарим в Синдзян-уйгурския 
автономен регион на Китай. В исторически 
план пустинята е имала и огромно значение 
като важна забележителност по стария  
Път на коприната.

По Пътя на коприната:  
тайните на пустинята Такламакан

а местния уйгур- 
ски диалект име- 
то на пустинята 
означава „място, 
откъдето няма 
връщане“ („ако 

влизаш, няма да излезеш“). 
Тази местност, която е с 
големината на Германия, 
е известна с негостопри-
емния си климат и плава-
щи дюни, които могат да 
достигнат 300 м височина. 
Наричана още „морето на 
смъртта“, Такламакан е об-
градена от няколко планин-
ски вериги (Кунлун, Памир 
и Тиеншан) и не по-малко 
враждебната пустиня Го-
би, а административно гра-
ничи с Пакистан, Индия и 
централноазиатските Ка-
захстан, Киргизстан и Та-
джикистан.

Във времената, когато 
хората търгували по стария 
Път на коприната, никой не 

се осмелявал да влезе на-
вътре в Такламакан, от ед-
на страна, заради суровите 
условия, а от друга, заради 
множеството легенди и на-
родни предания за духовете, 
които я обитават и примам-
ват изгубените пътешестве-
ници към смъртта им. По-
ради това Пътят на копри-
ната преминава през оазис-
ните градове на север и юг 
от пустинята, като най-го-
лемите от тях са Хотан и 
Кашгар. Търговци на хра-
на, скъпоценности, роби и 
други често спирали в тези 
градове оазиси, за да почи-
нат и да се заредят отново 
със стока.

Въпреки че и двата гра-
да притежават свои собст-
вени отличителни черти, 
Кашгар е може би мал-
ко по-известен. Той оста-
ва значима спирка по Пътя 
на коприната и върховото 

Н

Кашгар, един от основните  
пунктове на Пътя на коприната 

проявление на традицион-
ната уйгурска култура. 
Именно тук се срещат се-
верните и южните търгов-
ски мрежи и оттам Пъ-
тят на коприната се спу-
ска към Самарканд, съвре-
менен Пакистан, Индия и 
Афганистан (наричан тога-
ва Бактрия).

 В наши дни много ту-
ристическите компании во-
дят тук туристи, които ис-
кат да се докоснат до Пъ-
тя на коприната по автен-
тичните маршрути, за да 

Туйок, древен оазис  
в пустинята Такламакан 
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си представят и да се опи-
тат да разберат живота сред 
необятната пустиня.

В пустинята Таклама-
кан са направени и много 
разкопки, които разкриват 
невероятни сведения за хо-
рата, които са живели там 
и които са я прекосявали. 
Усилията на археолозите 
започват в началото на 20-и  
век с опитите на швед-
ския археолог и изследова-
тел Свен Хедин, който пре-
косява пустинята и въпре-
ки че губи двама от свои-
те спътници и седем ками-
ли, се връща с интересни 
артефакти на повече от хи-
ляда години.

На входа на селото се намира  
античната пагода Туанюн

Още по-известни стават 
откритията на британския 
археолог Аурел Щайн, кой-
то намира няколко ценни 
предмета в градчето Ния, 
между които монети, из-
ящни украшения, а също 
и плочи с индийско писмо, 
създадени през 105 г. сл. н. 
е. За съжаление, точно те-
зи находки дават начало-
то на световна надпрева-
ра по изравяне и продажба 
на древни китайски арте-
факти, заради което прави-
телството на Китай забра-
нява чуждестранни разкоп- 

522-километровата магистрала 
Тарим е най-голямата магистрала, 
строена някога през пустиня

Като мярка за овладяване на 
опустиняването вече са засадени 
повече от 20 милиона дървета

Много туристически компании  
организират преходи  
по Пътя на коприната 

ки на територията на стра-
ната през 20-те години на 
20-ти век.

Следващото разтърсва-
що откритие в пустинята 
Такламакан става през края 
на 80-те години на миналия 
век, когато са открити древ-
ни гробници с добре запазе-
ни мумии. Любопитно е, че 
повечето от съхранените от 
сухия климат мумии всъщ-
ност са на кавказци, които 
са били със светли коси, ев-
ропеидни черти и са гово-
рели индоевропейски езици. 
Някои от другите по-попу-
лярни мумии са „Черчен-
ския човек“ с неговите ви-
соки скули и орлови черти 

взаимодействията и връз-
ките между Китай и Евро-
па в миналото. Също така 
те помагат на изследовате-
лите да разберат по-добре 

еволюцията на пустинята и 
нейните обитатели.

През последните годи-
ни пустинята се разраства 
и това тревожи китайското 

правителство и местното 
население заради загуба-
та на и без това оскъдната 
обработваема земя. Имен-
но заради това жителите на 
Синдзян и китайски учени 
са засадили вече повече от 
20 милиона дървета, особе-
но в района на пустинна-
та магистрала Тарим. Ка-
то начин за потушаване на 
ефектите от опустиняване-
то, 430 км от 550-километро-
вата магистрала са засаде-
ни с растителност през по-
следното десетилетие.

Между усилията за пре-
дотвратяване на по-ната-
тъшното опустиняване и 
новите инициативи за на-
сърчаване на туризма по 
Пътя на коприната, пусти-
нята Такламакан и околни-
те градове остават уникал-
на част от района на Синд-
зян и Китай. Пустинята е 
не само с великолепен пей-
заж, но и с огромно исто-
рическо значение за Древен 
Китай и всички, използва-
ли Пътя на коприната. 

Само времето ще ни по-
каже какви нови дейнос-
ти ще подеме Китай за за-
пазването на историческо-
то минало  на региона, об-
лагородяването му и подо-
бряването на условията на 
живот там.

и „Красавицата от Лоулан“ 
– четиридесетгодишна же-
на, увита с вълна и филц, 
заобиколена от погребал-
ни дарове.

През началото на новия 
век са направени още от-
крития, разкриващи древни 
артефакти, като гробището 
Сяохъ с гробове, датиращи 
до 2000 г. пр. н. е., за което 
археолозите откриват, че ня-
кога е било гора, населявана 
от изгубена индоевропейска 
цивилизация. Взети заедно, 
всички тези артефакти пов-
дигат различни въпроси за 

Снимка от разкопките  
на Аурел Щайн през 1910 г.

Красавицата  
от Лоулан

Гробището Сяохъ
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Долкар и нейният  
малък голям живот  
в името на родината

П
огледът й е ясен 
и решителен, ус-
мивката – топла 
и вдъхваща спо-
койствие, а ръце-
те – груби и жи- 

лави. Това е 62-годишна-
та Долкар, носителка на 
най-различни национални 
отличия, но останала все 
така трудолюбива и прос-
тодушна като хилядите ско-
товъдци в Тибет. Дълги го-
дини тя, заедно с баща си 
и по-малката си сестра, са 
били единствените жители 
на село Юме по южната ти-
бетска граница, но никога 
не са помисляли и за миг 
да го напуснат.

Днес Долкар продължа-
ва да се грижи за домашни-
те животни, да разказва за 
живота си на всеки, който 
я разпита, и да обикаля по 
границата. Но този на пръв 
поглед обикновен и с нищо 
незабележим живот е всъщ-
ност животът на човек, от-
даден на родината и дома, 
на място, където малцина 
биха оцелели.

Долкар още си спомня 
първия път, в който вижда 
националния флаг на Ки-
тай. Онзи ден баща й Сан-
гайджогба взел червен и 
жълт плат и дълго време 
ги изрязвал. После зашил 
внимателно звездите върху 
платното и когато двете сес-
три го попитали с любопит-
ство „Какво е това?“, той 
отвърнал: „Това е най-скъ-
поценното нещо в Китай“.

Така, в онази далечна ут-
рин, в малкото селце Юме 
се развяло националното 
знаме, ушито от Сангай-
джогба. Тогава двете мо-
мичета не разбирали защо 
това е важно, но с времето 
осъзнали, че то символизи-
ра държавата, а държавата 
е територията, в която те 
живеели. И опазването на 
земята е всъщност защита 
на страната.

Юме се намира в под-
ножието на величествените 
Хималаи и често било на-
ричано „селото на тримата 
жители“, защото дълги го-
дини единствените хора тук 
били Сангайджогба и две-
те му дъщери. Преди тук е 
имало над 20 домакинства 
с повече от 300 души, но 
те постепенно го напусна-
ли заради отдалечеността 
му от цивилизацията. Така 
дълго време в Юме, чието 
землище е колкото поло-
вин Шанхай, останало са-
мо семейството на Сангай-
джогба.

Дори и яковете избягва-
ли този район, тъй като тър-
сели вода и пасища, а как-
во оставало за хората! Се-
стрите молили баща си да 
се преместят, но той бил 
непреклонен: „Ако и ние 

Съдби

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

тръгнем, тази земя ще бъ-
де изоставена. Юме е ки-
тайска територия, където 
трябва да има хора. Тряб-
ва да останем тук, незави-
симо колко сме самотни и 
колко трудно е“. И семей-
ството от трима души ос-
танало да пази границата.  

През 1996 г. нещата в 
Юме започнали да се про-
менят. Властите изпрати-
ли там партиен ръководи-
тел, лекар, заселили се още 
две семейства и население-
то се увеличило до 18 ду-
ши, а днес там има 67 до-
макинства с повече от 200 

корени тук и да станат и те 
като Вас пазители на све-
щената територия на дър-
жавата ни и да градят свое-
то щастие в нея“.  

Идеята на Долкар да пи-
ше на Си Дзинпин й до-
шла, когато гледала чес-
то по телевизията репор-
тажи от посещения на ки-
тайския лидер в отдалече-
ни и изостанали райони. 
„Не очаквах той да ми от-
говори наистина“, разказва 
с вълнение и днес жената. 
Признанието за мисията на 
живота й обаче идва скоро 
след това.

През март 2018 г. Дол- 
кар е избрана за депутат 

в ОСНП и представлява 
родния си край в делега-
цията от Тибетския авто-
номен район. През същата 
година започва изгражда-
нето на Юме като „гранич-
но село със средно ниво на 
благосъстояние“. В него са 
построени нови къщи, ка-
нализация, комуникацион-
ни съоръжения, училище и 
парк. През 2019 г. властите 
влагат 500 милиона юана 
за изграждането на 50 км  
шосе, свързващо селце-
то с външния свят. Съще-
временно селото е присъ-
единено към национална-
та електропреносна мре-
жа, в резултат на което то 

членове. През октомври 
2017 г. китайския лидер Си 
Дзинпин изпрати отговор 
на писмо сестрите Долкар 
и Янгдзом, в което каза: 
„Тук, на това високо и по-
крито със сняг плато, го-
дини наред вие и Вашият 
баща охранявахте в про-
дължение на десетилетия-
та територията на родина-
та ни. Духът Ви буди въз-
хищение. Няма да има се-
мейства без държава, няма 
да има мир за хората без 
мир по границите. Желая 
Ви да продължите да ох-
ранявате границата с Ва-
шия патриотизъм, да нака-
рате повече хора да пуснат 

получава стабилно електро-
снабдяване.

Днес проектът за разви-
тието на Юме е вече реал-
ност. През 2022 г. доходи-
те на глава от населението 
на цялото село е бил близо 
44 000 юана. Много жите-
ли се занимават със семей-
ни хотели, има магазини и 
пункт за бързо превозване 
на стоки.

През 2018 г. първият сту-
дент от Юме и племенник 
на Долкар – Сонамдхон-
дуп, се връща тук след уни-
верситета и започва рабо-
та в селската управа. Го-
дина по-късно по-голяма-
та дъщеря на Долкар – Па-
сандолкар, също завърш-
ва университет и започва 

да работи като експерт по 
програмата за възраждане 
на селата.

„Като баба, майка и ле-
ля, бих искала да остана на 
тази земя и да работя за 
развитието й“, казва Пасан-
долкар. И има с какво да се 
гордее, тъй като благодаре-
ние на усилията на семей-
ството й животът в Юме 
става по-добър и повече хо-
ра идват да живеят тук.

А историята на Долкар, 
баща й Сангайджогба, сес-
тра й Янгдзом и техните на-
следници е пример за това 
как човек не се ражда ве-
лик, а става такъв чрез жи-
вота и делата си. 
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К
итайски учени са 
подобрили тех-
никите, използ-
вани при повтор-
но облъчване за 
локално напред-

нал рецидивиращ назофа-
рингеален карцином, в оп-
ит да намалят токсичност-
та, на която са подложе-
ни пациентите, се казва в 
съобщение на Онкологич-
ния център към универ-
ситета „Сун Ятсен“ в град  
Гуанджоу.

Според Чън Минюен, 
един от авторите на проуч-
ването по въпроса, публи- 

кувано в научното списа-
ние The Lancet, лъчетера-
пията е най-критичното ра-
дикално лечение за назофа-
рингеален карцином, но 10 
до 20 процента от пациен-
тите ще имат локален ре-
цидив след нея, а около 70 
процента с рецидивиращ 
назофарингеален карцином 
трябва да получат повтор-
но облъчване. 

Стандартната форма на 
повторно облъчване има 
големи токсични и други 
странични ефекти, а ле-
чебният резултат не е до-
бър според Чън, като около 

40 процента от пациенти-
те в крайна сметка уми-
рат от значителна късна  
токсичност.

През 2015 г. изследова-
телски екипи от Гуанджоу 
използваха метода на хи-
перфракциониране във фа-
за три на изпитване, при 
което пациентите получа-
ваха лъчетерапия два пъ-
ти дневно в по-малки до-
зи в сравнение с първо-
началното лечение вед-
нъж на ден със стандарт-
ни дози. Пациентите, по-
лучаващи хиперфракцио-
нирана лъчетерапия, имат 

тригодишна обща прежи-
вяемост от 74,6% в сравне-
ние с 55% за тези, които са 

били подложени на стан-
дартния метод на фрак-
циониране.

здраве

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Учени подобриха 
лъчетерапията при 
назофарингеални тумори

ри едно проуч-
ване от 2021 г. 
екип учени е ус-
тановил, че чаят 
улун е в състоя-
ние да подмла-

дява. Техните резултати 
са публикувани в научно-
то списание „Aging“. Авто-
рите на статията посочват, 
че промените в начина на 
живот действително са в 
състояние да намалят би-
ологичната възраст. В тях-
ното проучване се включи-
ли 43 здрави мъже на въз-
раст от 50 до 72 години. Те 
били разделени в две гру-
пи. Едната в продължение 
на 8 седмици следвала ле-
чебна програма, включва-
ща съвети за храненето, съ-
ня, упражнения и релакса-
ция, както и прием на про-
биотици и фитонутриенти. 
Контролната група продъл-
жила с обичайния си на-
чин на живот, без да про-
меня нищо.

След 8 седмици учените 
изследвали проби от слюн-
ките на участниците, за да 
проверят здравословното 
им състояние. Те установи-
ли, че при групата с проме-
ни в начина на хранене и 
живот имало положителни 
промени в ДНК. Освен то-
ва при онези, които преми-
нали лечебната програма, 
процесът на стареене бил 
забавен с три години. Ед-
но от нещата, които поис-
кали учените от участни-
ците в изследването, било 
да изпиват по три чаши чай 
улун всеки ден.

Кари Фицджерълд, на-
туропат от Кънектикът, съ-
автор на статията и автор на 
книгата „Вие сте по-млад: 
Намалете биовъзрастта си 

П

топъл и приглушен.
Макар и сортовете улун 

да се различават, като ця-
ло те съдържат по-малко 
кофеин от черните чайове.

Чаят улун има редица 
ползи за здравето. В ста-
тия в сп. Food Science and 
Human Wеllness от минала-
та година се твърди, че той 
е богат на антиоксиданти, 
има противовъзпалителни 
и антибиотични свойства, 
предпазва от рак и пома-
га в борбата с излишните 
килограми. 

Но това не е всичко. 
Учените установили, че ча-
ят улун подобрява чревния 
микробиом, пази сърцето и 
черния дроб.

Хората, които пият улун, 
се чувстват по-спокойни и 
бодри и не нервничат като 
онези, които обичат кафето.

От проучванията на уче-
ните човек може да остане 
с впечатление, че чаят улун 
е полезен по всяко време 
и трябва да се пие винаги. 

Това обаче не е съвсем та-
ка. Има и някои неща, за 
които трябва да се внима-
ва. По принцип чаят улун, 
както и другите видове ки-
тайски чай, е препоръчи-
телно да не се пие на глад-
но, защото може да предиз-
вика замайване, което ки-
тайците наричат „чаено оп-
иянение“, или да раздраз-
ни стомаха.

Чаят улун е по-добре да 
се избягва 3 – 4 часа преди 
лягане. Въпреки успокоява-
щия му ефект, той все пак 
съдържа известно количе-
ство кофеин, което може 
да попречи на заспиването.

Освен това чаят улун е 
по-добре да се пие, докато 
е топъл. Самата наслада от 
чашката ароматен чай съ-
що е част от понижаване-
то на стреса и подобрява-
нето на настроението. Об-
гърнете с ръце чашата, вди-
шайте дълбоко аромата и 
едва тогава отпийте пър-
вата глътка.

Улун – чаят, който подобрява  
настроението и подмладява

и живейте по-дълго, по-
добре“, обяснява, че чаят 
улун съдържа растително-
то съединение EGCG (епи-
галокатехин 3-галат), кое-
то е вид катехин. Учени-
те установили, че то защи-
тава от болести като алц-
хаймер, рак, сърдечни за-
болявания, високо кръвно, 
инсулинова резистентнос и 
затлъстяване.

Разновидностите ки-
тайски чай са безброй. Ос-
новна суровина за тях са 
листенцата на чаеното дър-
во, а разликите са в начи-
ните на обработка и място-
то, където расте. Зеленият 
и белият чай например не 
преминават ферментация, 

докато черният и пуър са 
изцяло ферментирали.

Улун, което в превод от 
китайски означава „черен 
дракон“, стои по средата в 
класацията. При него ча-
еният лист е наполовина 
ферментирал, т. е. само 10 

до 70 процента. Това му 
придава по-мек и лек вкус. 

Някои от видовете улун 
са толкова слабо фермен-
тирали, че напомнят пове-
че на зелен чай, който оба-
че не е толкова горчив, до-
като при другите вкусът е 

За ползите от китайския чай се говори 
много, но всяка негова разновидност има 
специфично въздействие върху организма
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ените се очер- 
тават като ос-
новна движе-
ща сила на ки- 
тайския тури- 
зъм, търсейки 

качествени туристически 
дестинации, преживявания 
и услуги. Това показват по-
следните данни от проуч-
ване на китайска онлайн 
компания за развлекател-
ни пътувания.

Жените имат по-силно 
желание за пътувания и ту-
ризъм от мъжете и имат 
по-голяма покупателна спо-
собност, се казва в доклад 
за потреблението на жени-
те в туризма през 2022 г. 

Докладът на компани-
ята Tuniu, водеща онлайн 
туристическа компания 
за отдих в Китай, показ-
ва, че размерът на разхо-
дите, които жените отделят 
за туристически продукти 
на глава от населението, 
е с 40% по-висок от този  
на мъжете. 

есторантите от ти-
па „Сутрин - кафе, 
вечер – алкохол“ 
са последната рес-
торантьорска но-
вост и вече бързо 

набират популярност сред 
младите хора. 

Благодарение на тази 
нова тенденция се появи-
ха много заведения, които 
предлагат услуги в подобен 
формат. Тези заведения ра-
ботят по модела „Сутрин 
– кафе, вечер – алкохол“,  
т. е. продават кафе през де-
ня и се превръщат в баро-
ве вечер.

Трансформацията на за-
веденията от традиционни 
кафенета във формата „кафе 
+ алкохол“ показват опре-
делени резултати и са пече-
ливши. Но могат ли такива 

заведения да бъдат търсени 
дълго време? 

Според собствениците 
на тези нови заведения, въ-
преки че кафенетата и ба-
ровете имат известна сте-
пен на „родство“, баристи-
те и барманите са две на-
пълно различни професии, 
а и във веригите за достав-
ки на кафенетата и барове-
те също има разлики. Как 
може да се гарантира без-
проблемната работа на по-
добни заведения? Тази зада-
ча стои пред собственици-
те на новите заведения от 
формата „кафе + алкохол“.

Уан Дзъндон, предсе-
дател на Shanghai Feiyue 
Company, казва, че изисква-
нията за управление на ка-
фенета и барове са напъл-
но различни. Изискванията 

към служителите на кафе-
нетата и баровете също са 
различни, технологията за 
приготвяне на коктейли и 
приготвяне на кафе е съв-
сем различна, а това изис-
ква специално обучение на 
персонала. 

В кафенетата и барове-
те не само продуктите са 
различни, но и атмосфера-
та в тях също е различна“.

Заведенията „Сутрин – 
кафе, вечер – алкохол“ все 
още са в процес на раз-
витие, но явно бъдещето 
им е оптимистично, каз-
ват някои от собствени-
ците им, които вече имат 
достатъчно клиентела и 
получават добри отзиви за  
заведенията си.

Ж

Р

Жените са главният двигател  
на туристическата индустрия

о-младото по-
коление, роде-
но след 1995 го-
дина, постепен-
но се превръща 
в най-важната 

нова потребителска сила в 
Китай. Те обичат да харчат 
пари за своите интереси и 
любими неща. Елементи-
те, свързани с анимация, 
обучение и игри, все по-
вече привличат внимание-
то им, съобщава People‘s 
Daily онлайн. Импулсив-
ното потребление, само-
награждаването, „идоли-
те“ за подражание и вир-
туалният свят са нещата, 
които по-младите поколе-
ния правят и обичат. 

Данните показват, че до 
2024 г. глобалният пазар на 
метавселената ще достигне 
800 милиарда долара. До-
като цифровата „монети-
зация“ на хората, родени 
след 1995 г., е по-ниска от 
тази на хората, родени след 
1985 г., очаква се скоро те 
да изпреварят предишни-
те поколения.

Новото поколение ин-
тегрира виртуалния жи-
вот в реалността и също 
е готово да използва тех-
нологията за подобрява-
не на потребителското из-
живяване. Според други 
изследователски доклади 

по-младите поколения, 
родени след 1995 г., жи-
веещи предимно в градо-
вете се интересуват пове-
че от това как цифровите 
марки си взаимодействат. 
Те се надяват да се свър-
жат с марки чрез VR, AR 
и дигиталните колекции. 
В тази връзка много мар-
ки ускориха развитието и 
прилагането на виртуални 
технологии, установявай-
ки по-тясна връзка с но-
вото поколение, както и 
привличайки повече мла-
ди фенове. 

Освен това по-младо-
то поколение, родено след 
1995 г. и наричано поко-
ление Z, има голям по-
тенциал, енергия и добър 
вкус и е готово да плати 
за по-добро качество, кра-
сота и стойност. По отно-
шение на качеството това 
поколение има високи из-
исквания към суровините, 
технологиите и функцио-
налността на продукта. Те 
са по-загрижени дали сто-
ките са оригинални. 

Чувството за качест-
во се превръща за тях в 
един от трите най-важни 
модни фактора. В естети-
ческо отношение млади-
те се чувстват близки до 
тези, които споделят об-
ща визия.

П

Младите харчат 
за своите 
интереси и 
любими неща

Заведенията „Сутрин – кафе, 
вечер – алкохол“ стават  
все по-популярни в Китай

Жените, родени след 1980 
и 1990 г., съставляват 73% 
от общия брой жени, кои-
то са пътували през 2022 г.  
Радвайки се на сравни-
телно високи доходи и 

финансова независимост, 
представителките на тази 
възрастова група показват 
огромен интерес към пъту-
ванията и туристическите 
услуги. Жените от градове 

като Шанхай, Пекин, Гу-
анджоу, Нанкин, Ханджоу, 
Тиендзин, Шънджън и Ухан 
са регистрирали най-мно-
го пътувания през минала-
та година. 

Тъй като жените обръ-
щат повече внимание на 
качеството на живот, те 
имат по-големи изисква-
ния към качеството на ту-
ризма и разнообразието на 
туристическите продукти.

В доклада се посочва, че 
29% от пътуващите жени са 
избрали пакетни екскурзии, 
докато жените, родени след 
1990 г. и 2000 г., предпочи-
тат независими обиколки и 
самостоятелни пътувания. 
Къмпинг туризъм, скално 
катерене, скачане с пара-
шут, ски, гмуркане и сър-
фиране бяха добавени към 
списъците с интересни мо-
дерни туристически прежи-
вявания. 

Докладът също така по-
казва, че 28% от жените ту-
ристи са пътували с деца-
та си. Образователните ту-
ристически продукти като 
летни лагери, зимни лагери 
и туризъм на научна тема-
тика се радват на сериозна 
популярност сред майките.

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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традиции

Чадърът – символ на властта или 
обикновен дъждобран 

пренасянето на 
чадъра в Индия 
и Египет поло-
жението стана-
ло още по-инте-
ресно, защото е 

разрешено и на процъфтя-
ващи велможи да използ-
ват чадъра, но при едно ус-
ловия – той трябвало да бъ-
де едноетажен. В същото 
време императорите и кра-
лете носeли многоетажни 
чадъри. 

Естествено, колкото бил 
по-висш рангът на управни-
ка, на толкова повече ета-
жи е трябвало да бъде ак-
сесоарът. Например кра-
лят на Бирма имал чадър 
на 24 етажа, а кралят на 
Сиам – едва на седем. Те-
зи чадъри били много вну-
шителни. Те наподобявали 
източната архитектура и не 
е било леко на слугите да 
носят масивния „символ на 
властта“.

Дошлите до Западна Ев-
ропа чадъри били значител-
но по-леки заради леко из-
менената конструкция и из-
ползваните материали. Ми-
ниатюрните модели събра-
ли в себе си елегантност, 
грация и женственост. Но 
дори тогава те били само 
за защита от слънцето. 

Никой преди Джонас 
Хенуей през 1750 г. не се 
сетил да се скрие под този 
купол по време на дъжд. 
И неговата идея толкова се 
харесала, че скоро главните 
функции на чадъра се из-
менили. По-късно, с разви-
тието на технологиите, се 
появяват и автоматични-
те дъждобрани с надежд-
ни механизми за лесно раз-
тваряне.

Както се досещате пър-
вият чадър по всяка веро-
ятност е изглеждал като го-
лям лист или опъната жи-
вотинска кожа. Но ако го-
ворим за изкуствено съз-
даден предмет, то чадърът 
е известен на човечество-
то още отпреди 3 хиляди 
години.

В Древен Египет и Аси-
рия се споменава дори за 
особена длъжност – носач 
на царския чадър, който 
първоначално е бил по-
казател на високо социал-
но положение и е служил 
изключително за създава-
не на комфорт на знатни-
те люде. От важно значе-
ние бил и цветът като при-
знак на властта: в Египет 
чадърите са пъстри или 

С

прекарал известно време в 
Италия и там е запазен не-
гов портрет от 1596 г.

Във Франция чадъри от 
промазан плат за пръв път 
са въведени по времето на 
Луи ХІІІ през 1637 г. Но 
стават модерни по-късно, 
когато годеницата на Луи 
ХІV, испанската принцеса 
Мария Тереза донася чадър 
в своята зестра. 

Истинският китайски 
чадър е или от коприна, или 
от хартия. Чадърите, напра-
вени от коприна, са по-скъ-
пи и по-изискани. Недос-
татъкът им е, че по-трудно 
се изработват и изрисуват 
в сравнение с хартиените. 
Много по-проста е напра-
вата на хартиените. 

Понякога те се обработ-
ват със специално масло, за 
да са неуязвими към влага-
та. На тях могат да се на-
насят всякакви изображе-
ния във всякакви съчета-
ния. Чадърите от хартия, 
които се правят сега, се об-
работват с гъсто масло от 
тун, което се получава от 
особено дърво, растящо в 
много страни в Азия. Това 
масло прави чадърите не-
промокаеми. 

Процесът на производ-
ство на хартиени чадъри се 
състои от 5 стадия. При- 

от количките в гробницата 
на император Цин Шъхуан, 
който е първият император 
в епохата на династия Цин 
(221 – 206 г. пр. н. е.). 

Японците за пръв път 
използвали чадъра някъде в 
средата на 6-и в и той пред-
ставлява копринена черве-
на тента на дървена рамка 
с дълга дръжка. Червеният 
цвят бил атрибут на рели-
гиозна каста и се възприе-
мал като временна обител 
на божество. Постепенно 
той става достъпен за обик-
новените монаси в много 
по-евтин вариант – на бам-
букова рамка вместо коп-
рина обтягали намаслена 
хартия.

Чадърът продължава да 
крачи по света и пристига 
в Северна Европа от Ита-
лия, в която също е бил 
символ на властта. Един 
от първите европейци с ча-
дър е Хенри Ентън, който е 

прибиращи се чадъри в Ки-
тай е имало още от нача-
лото на нашата ера. До нас 
са дошли исторически до-
кументи, от които се виж-
да, че такъв чадър от хар-
тия е използван още през 
21-вата година от новото ле-
тоброене при превозване-
то на император Уан Ман.

Според писмените доку-
менти на един от високо-
поставените военни офице-
ри, Фу Цян, служил в дво-
ра през периода на Трите 

златисти, в Китай и Япо-
ния – червени, а в Индия 
– жълти.

Първите императорски 
чадъри в Китай били мно-
го скъпи. На бамбукови-
те им скелети се обтягала 
коприна и се украсявали с 
пера, скъпоценни камъни 
и бродерия. 

Изящно декорираните 
чадъри от хартия за Ки-
тай са почти такъв сим-
вол, както и пръчиците за 
хранене. Предполага се, че 

готвяне на горната част, 
на ръчката, на спиците, на 
хартиената основа и худо-
жествена част. За разгъва-
щите се чадъри трябва да 
се направи прибиращ прът. 
Производството на всяка 
една от петте части изис-
ква от майстора голямо 
умение, тъй като всички-
те поотделно трябва да се 
съберат заедно и да създа-
дат идеално конструиран 
предмет. 

Хартиената основа се из-
готвя от особен вид влак-
неста хартия, която е много 
здрава. След това хартиена-
та основа се потапя в мас-
ло от туна, което я прави 
силно прозрачна и непро-
мокаема. След като я изва-
дят, от маслото и  изсушат 
може да се изрисува. За мо-
тиви служат цветя, птици, 
различни пейзажи, живот-
ни, риби и други. Често се 
изписват и йероглифи. 

Оказва се, че най-нужният аксесоар в дъждовно време е дошъл при 
нас също от Древен Китай. При това в началото той е направен не 
за предпазване от дъжд, а от палещото слънце. За това практично 
изобретение трябва да благодарим на обикновен дърводелец, който 
искал да предпази любимата си жена от слънчевите лъчи. Той 
изобретил „преносим купол“, който по своя вид донякъде напомнял 
на съвременния чадър. Обаче нито съпругата му, нито останалите 
смъртни не могли да се насладят на нововъведението, защото 
императорите бързо го присвоили и го направили символ на властта. 

царства (220 – 280), харти-
еният чадър на импера-
тор Уан Ман имал някол-
ко връзки, които му позво-
лявали да се прибира и от-
варя. Макар че от това оп-
исание не се разбира съв-
сем дали устройството му 
е било подобно на съвре-
менните чадъри. 

Чадър, при това сгъваем, 
е бил намерен и върху една 
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Култура

Защо китайската е единствената древна цивилизация 
в света, която е просъществувала без никакво 
прекъсване през хилядолетията и е жива и днес? 
Една от основните причини са отвореността и 
инклузивността. Историята показва, че в периодите на 
просперитет  китайската цивилизация не е била нито 
в конфликт, нито е отказвала да поддържа отношения 
с чуждите култури. Уважение, усвояване, търсене 
на обща основа при запазването на различията и 
хармонично съжителство – това е един от  
най-убедителните примери на древния град Цюенджоу, 
който е бил международно търговско пристанище по 
време на династиите Тан, Сун и Юен. Как се отразяват 
отвореността и инклузивността на китайската 
цивилизация? Каква е основата й? На тези въпроси 
отговаря професор Йе Лан от Пекинския университет.

страницата подготви  
Красимира иваНова

е Лан е профе-
сор във Факул-
тета по филосо-
фия на Пекин-
ския универси-
тет. Той е и по-

четен директор на Инсти-
тута по изкуства, на Инсти-
тута за културната индус-
трия, на Изследователския 
център по естетика и есте-
тично образование, прези-
дент на Пекинската фило-
софска асоциация, замест-
ник-председател на Пекин-
ската федерация по социал-
ни науки и председател на 
Комитета по художествено 
образование към Минис-
терството на образование-
то. Той е бил член на По-
стоянния комитет на 9-ия 
и 10-ия национален коми-
тет на КНПКС.

– Каква е основната 
причина китайската циви- 
лизация да оцелее толкова 
хилядолетия?

– Като направим пре-
глед на китайската исто-
рия, ще осъзнаем, че ки-
тайската цивилизация ви-
наги е била отворена и ин-
клузивна спрямо чуждите 
култури в проспериращите 
си периоди. От една стра-
на, китайците са толерант-
ни и проявяват уважение 
към спецификите на дру-
гите, а от друга, поглъщат 
някои елементи и фактори 
от тях, за да се обогатят и 
същевременно да се инте-
грират с тях, т. е. всяка кул-
тура има своите уникални 
предимства и красота.  За-
това културите трябва да се 
наслаждават взаимно. От-
вореността и инклузивност-
та на китайската цивилиза-
ция са вкоренени във фи-
лософията и вярванията на 
китайците, т. е. нещата са 
разнообразни и съществу-
ват хармонично. Всяко от 
тях запазва своите характе-
ристики и предимства. Ако 
всички неща съжителстват 
в хармония, могат да рас-
тат и да се развиват, ако са 
идентични изцяло, няма на-
предък и развитие.

Тук под „идентичност“ 
се има предвид „един, еди-
нен“, абсолютно „еднакви“ 
и се изключват хетероген-
ните културни фактори и 

Защо китайската цивилизация е 
просъществувала толкова хилядолетия

елементи.  Китайците се 
стремят към хармонично 
съжителство с различните 
културни елементи и фак-
тори, което включва от-
вореност и инклузивност. 
Разбирането им за собст-
вената им цивилизация е 
като за една сложна систе-
ма, която обхваща различ-
ни култури и непрекъснато 
генерира нови значения и 

създава нови ценности. За-
това те не се страхуват от 
чуждите култури, а напро-
тив, приемат ги и ги усвоя-
ват като част от своята ци-
вилизация. Именно пора-
ди тази причина китайска-
та цивилизация успява да 
поддържа своята жизненост 
през хилядолетията.

– Като един от най-прос-
периращите международни 
метрополиси в историята 
на Китай, град Чан‘ан от 
династия Тан е посрещал 
пратеници от много страни, 
които идват, за да отдадат 
своята почит на императо-
рите от династия Тан. Как-
во е вашето мнение за прос-
перитета на династия Тан 
от културна гледна точка?

– По отношение на кул-
турата проспериращата ди-
настия Тан е била отворе-
на към другите култури и 
демонстрира своя културен 
плурализъм в цялото обще-
ство. Например в импера-
торския дворец на динас-
тия Суей са се изпълнявали 
музикални произведения от 
различни места на импери-
ята, докато през династия 
Тан те са включвали и та-
кива на етническите мал-
цинства от Западен Китай, 

както и от Индия, Югоиз-
точна Азия и много други 
места по света. При динас-
тия Тан на мода са били 
музикални инструменти и 
танци от различни страни.

В областта на религия-
та тази династия също е би-
ла отворена и приобщава-
ща. Будизмът идва в Ки-
тай по времето на динас-
тия Хан, но се интегрира в 
китайската култура и обще-
ство при династия Тан. То-
гава Сюен Дзан е изпратен 
в Индия, за да изучи буди-
зма. Император Тайдзун му 
поставя задачата да преве-
де санскритските писания 
в храма Хунфу и избира 50 
монаси, които да му пома-
гат. Известният монах Ид-
зин също отива до Индия, 
но по море, за да вземе пи-
санията. При завръщането 
си той е посрещнат лично 
от императрица Удзътиен. 
Ръководеният от него про-
ект по превода продължава 
16 години. В него участват 
13 чужденци и 32-ма чинов-
ници, много от които зае-
мат важни постове. Това на-
пълно демонстрира широ-
ките възгледи на императо-
рите от династия Тан и же-
ланието им да абсорбират 

ангели в западен стил.
– През последните годи-

ни заради  бързото разви-
тие на Китай някои стра-
ни разпространяват абсурд-
ни твърдения, като тези за 
„заплаха от Китай“, „кон-
фликт между цивилизаци-
ите“ и други. Как бихте ко-
ментирали това?

– Т. нар. заплаха от Ки-
тай е свързана  с неразбира-
нето на Запада към другите 
цивилизации. То се дължи 
както на реалистични фак-
тори, така и на разликите 
между културите и начи-
ните на мислене. Жители-
те на Запада отъждествя-
ват реформата и развитието 
на Китай със своите „ета-
пи на развитие“. Според тях 
Китай, също като тях, ще 
се стреми към колониали-
зъм, експанзия и хегемони-
зъм след като стане могъща 
държава. Според тях това е 
единственият път за разви-
тието на човешката циви-
лизация.

Съществуват обаче и 
други модели и пътища на 
развитие. Просперитетът на 
династия Тан и на Цюен-
джоу като международно 
пристанище през династи-
ите Сун и Юен показва, че 
китайската цивилизация ви-
наги се е отнасяла отворено 
и инклузивно към другите 
култури. Китайският народ 
не отрича другите култури 
и не се конфронтира с тях, 
напротив, уважава ги и аб-
сорбира от тях, търсейки об-
щи основи за съвместното 
съжителство при запазва-
не на различията. Това съ-
що е една от важните при-
чини за просъществуването 
на китайската цивилизация 
през хилядолетията без ни-
какви прекъсвания.

Й
и задържат чуждите култу-
ри. Несторианството, зоро-
астризмът и манихейството 
от Европа и Западна Азия 
също стигат до Китай през 
династия Тан.

– Защо търговското 
пристанище на Цюенджоу 
при династиите сун и Юен 
е било типичен пример за 
отвореността и инклузив-
ността на китайската ци-
вилизация?

– Цюенджоу, по-рано из-
вестно като Сътун, е едно от 
четирите основни пристани-
ща за външната търговия на 
Китай по време на династия 
Тан. В този оживен търгов-
ски пристанищен град хора-
та се запознават с различни 
култури. Различните нации 
имат свои квартали, храмо-
ве, улици, хотели и складо-
ве и  живеят спрямо свои-
те традиции. Това се спо-
менава в една древна кни-
га. По това време един ев-
рейски бизнесмен, който е 
бил в Цюенджоу, казва, че 
в града се изповядват раз-
лични религии. Хората са 
уверени, че всеки може да 
намери спасение за душа-
та в собствената си рели-
гия, посочва той.

По това време освен ев-
реите в Цюенджоу живеят 
много мюсюлмани от араб-
ските и персийски страни. 
Християнството и индуи-
змът също се разпростра-
няват тук и оставят мно-
го следи. В будисткия храм 
Кайюен, построен по вре-
мето на императрица Удзъ-
тиен от династия Тан, е въ-
плътено именно това съжи-
телство между множество 
култури. В него са запазе-
ни образци от изкуството 
на етноса хан, на тибетския 
будизъм, каменни стълбо-
ве с индуистки елементи 
и стил, лъвове и летящи 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Кънкьорът У Даджин написа славна 
страница в зимните спортове в Китай

итайската звезда в шортт-
река и олимпийски шам-
пион У Даджин пропътува 
неотдавна близо 1000 ки-
лометра за един ден, за да 
отпразнува първата годиш-

нина от тържественото откриване на 
Зимните олимпийски игри в Пекин 
през 2022 г. Сутринта на 4 февруари 
У получи наградата „Отличен спор-
тист“ на конференцията, проведена 
в Чанчун, провинция Дзилин в Се-
вероизточен Китай, за изграждането 
на провинция със силен фокус върху 
зимните спортове и туризма. Вечер-
та побърза да се върне в Пекин, за 
да присъства на церемония по случай 
първата годишнина от откриването 
на зимните игри през 2022 г.

„Всеки спортист мечтае да се със-
тезава на Олимпийски игри. Затова 
се чувствам много щастлив, че участ-
вах в три Зимни олимпийски игри в 
Пекин през февруари 2022 г. и че спе-
челих златния медал в родината ми-
налата година“, каза У Даджин в ек-
склузивно интервю за англоезичното 
китайско издание Global Times. Той 
подчерта,  че е горд да представлява 
китайския национален отбор, който 
спечели първия златен медал за Ки-
тай на Зимните олимпийски игри в 
Пекин, които бяха несравним спор-
тен празник. „Но това далеч не е при-
ключило за мен“, отбеляза У. 

Започвайки да тренира скоростно 
пързаляне на шорттрек на 10-годиш-
на възраст, У написва славна страни-
ца в развитието на  зимните спорто-
ве в Китай с упорит труд и постоян-
ство. Докато е извън състезателна-
та площадка, У показва на различ-
ни сцени своя многостранен живот 
и любовта си към ледените и снеж-
ните спортове.

Никога не спира  
да се бори

На 5 февруари 2022 г., първия със-
тезателен ден от Зимните олимпий-
ски игри в Пекин 2022 г., У поведе 
смесената отборна щафета в пърза-
лянето с кънки на шорттрек, за да 
спечели първия златен медал на Ки-
тай от игрите. Така той стана първи-
ят китайски спортист, който печели 
злато на две последователни зимни 
олимпийски игри.

Поглеждайки назад към година-
та след Зимните олимпийски игри в 
Пекин през 2022 г., У Даджин чув-
ства, че времето лети, но той спо-
деля, че страстта му към Зимните 

К

налагало да тренира при темпера-
тура от минус 20 градуса по Целзий 
или дори при минус 30. Освен това, 
тъй като по това време нямало дос-
татъчно места за кънкьорите, поня-
кога трябвало да започва трениров-
ките на лед в 4 часа сутринта.

През 2007 г. У е избран от треньора 
на отбора на Дзянсу на около 2000 км  
южно от родния му град. За там той 
пътува с влак над 30 часа. Това е вре-
мето, когато У става професионален 
спортист. През 2013 г. той вече започва 
да блести в дисциплината на 500 ме-
тра на къса писта. През 2014 година 
печели първия си олимпийски медал 
– сребърен – по време на игрите в Со-
чи. Така У се издига на първо място 
като кънкьор в Китай. През 2018 г.,  
на Зимните олимпийски игри в Пьон-
чанг в Южна Корея спортният талант 
в кънките спечелва златен медал на 
500 метра шорттрек. Четири години 
по-късно, на Зимните олимпийски 
игри в Пекин, той и съотборниците 
му в смесената щафета на 2000 ме-
тра грабват първото място.

Носител на пет  
олимпийски медала

В трите зимни олимпийски игри, 
в които досега е участвал, У печели 
общо пет медала, включително два 
златни, два сребърни и един бронзов. 
През последните две десетилетия У 
е част от бурното развитие на зим-
ните спортове в Китай. Той забеляза, 
че хора от цял Китай започват да се 
наслаждават на спортовете на лед и 
сняг, а в градовете тук и там се поя-
вяват все повече пързалки.

„Условията за обучение, когато бях 
малък, бяха лоши, но родителите ми 
се опитаха да ми осигурят най-до-
брото“, спомня си У. След като ста-
на шампион, У започва да помага на 
други амбициозни млади спортисти, 
за да им се осигурят по-добри условия 
за тренировки, за да следват мечти-
те си. През 2019 г. той построи пър-
залка в провинция Джансу.

През октомври 2022 г. той с гор-
дост стана делегат на 20-ия нацио-
нален конгрес на Комунистическата 
партия на Китай.

„Като спортист ще продължа да 
работя усилено. Междувременно ще 
положа усилия и за популяризиране 
на зимните спортове и духа на Зим-
ните олимпийски игри в Пекин“, за-
явява шампионът с голяма колекция 
медали.

Китайският спортист  
празнува след  
спечелването на медал  
на Зимните игри в 
Пьончанг през 2018 г.

олимпийски игри и шорттрека не е 
намаляла изобщо. Сега той активно 
се подготвя за Зимните олимпийски 
игри Милано – Кортина през 2026 г. 
Въпреки че е печелил златни меда-
ли във всички международни състеза-
ния по скоростно пързаляне на шорт- 
трек, прославеният спортист вина-
ги приема за своя вечна цел олим-
пийското мото на Китай „По-бързо, 
по-високо, по-силно - заедно за сла-
вата на Китай“. „Постиженията, кои-
то постигнахме, идват от подкрепа-
та на държавата ни, която ни осигу-
ри толкова добри условия за трени-
ровки, така че да можем да преслед-
ваме мечтите си“, казва шампионът 
по шорттрек.

Сега У Даджин с надежда очаква 
по-младите участници в национал-
ния отбор на КНР да се представят 
все по-добре, да натрупат повече със-
тезателен опит, да бъдат по-уверени 
и по-гъвкави в състезанията и да по-
стигат нови успехи за страната.

Израства до шампион  
на олимпийско равнище

През 2002 г. 8-годишният У Да-
джин гледа по телевизията как Ки-
тай печели първия си златен медал 
на Зимните олимпийски игри по то-
ва време. Той се развълнува и трог-
ва от сцената и в сърцето му започна 
да расте идеята да се състезава за на-
цията. В провинция Хъйлундзян, Се-
вероизточен Китай, където У живее, 
той започва да кара кънки от много 
ранна възраст. Тренировъчната сре-
да там била тежка. Понякога му се 

Започва 
200-дневното 
обратно броене  
до Азиатските игри 
в Ханджоу
На 7 март 
се отбеляза 
200-дневното обратно 
броене до Азиатските 
игри в Ханджоу 
2022 г., които ще 
се проведат между 
23 септември и 8 
октомври в Ханджоу 
и пет други града в 
провинция Джъдзян, 
Източен Китай.
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Фестивал на красотата и модата
В навечерието на Международния ден на жената 
Международният изложбен център за красота и 
мода в град Худжоу, провинция Джъдзян, организира 
фестивал на красотата и модата, за да създаде модно 
преживяване за потребителите, интегриращо красотата, 
технологиите и туризма.

Снимка Синхуа

В

„Електролукс“ 
увеличи инвестициите 
си в Китай

торият по голе-
мина произво-
дител на уреди 
в света по про-
дадени едини-
ци, шведски-

ят конгломерат „Електро-
лукс“, ще продължи да раз-
ширява инвестициите си в 
Китай. Това съобщи наско-
ро изпълнителният дирек-
тор на компанията.

„Китай е не само вто-
рата по големина иконо-
мика в света, но и потре-
бителите от средната кла-
са тук растат много бързо. 
Именно те търсят проду-
кти с добро качество за по-
добряване на стандарта си 
на живот“, каза Рамон Са-
риего-Вилар. „Това е добре 
за глобални компании ка-
то „Електролукс“ и затова 
оставаме силно уверени в 
китайския пазар.“

„Електролукс“ разши-
рява своя отпечатък в Ки-
тай през годините, като 
създава производствени 
фабрики в цялата страна 
и център за научноизсле-
дователска и развойна дей-
ност в Шанхай. Компани-
ята също така е в контакт 
с около 100 стратегически 
партньора в Китай.

„Фабриката ни в Хан-
джоу произвежда проду-
кти не само за Китай, 
но и за целия Азиатско- 

тихоокеански регион“, от-
беляза Сариего-Вилар, до-
бавяйки, че R&D центърът 
на компанията в Шанхай 
разработва продукти, спе-
циализирани за потреби-
телите на китайския па-
зар. През последните три 
години Китай успя да по-
стигне среден годишен 
ръст от 4,5 процента, да-
леч надхвърлящ средния 
за света. 

„Чрез бизнес интегра-
ция „Електролукс Китай“ 
увеличи своите дейности 
с 61% през 2020 г. и с 58% 
през 2021 г.“, поясни още 
изпълнителният директор. 
„Китайският пазар е стра-
тегически за нашата ком-
пания. Ще продължим да 
разширяваме инвестиции-
те си в страната и допълни-
телно да насърчаваме вли-
янието на марката“, каза 
още Сариего-Вилар. 

Ясните цели и полити-
ки на Китай по отношение 
на въглеродните емисии и 
устойчивото развитие ще 
донесат големи възмож-
ности за „Електролукс“, 
която обяви глобалния си 
ангажимент за постигане 
на въглеродна неутралност 
по своите производствени 
вериги до 2050 г. Китай ак-
тивно ще насърчава техно-
логичния напредък в съот-
ветните области.

Средната целогодишна 
температура в Китай се покачва 

Призив за повече мерки  
за запазване на Пекинската опера

Б

П

роят на дните със 
средна температу-
ра от 35 градуса по 
Целзий в Китай 
през 2022 г. е дос-
тигнал 16,4, което е 

най-високото ниво от 1961 г.  
насам, отчита Китайското 
метеорологично управление.

Средната целогодишна 
температура в страната е 
била 10,5 градуса по Целзий, 
т. е. на второ място след та-
зи през 2021 г., сочат данни 
на Управлението.

През миналата година 
в централните и източни-
те райони на Китай горе-
щата вълна е продължила 
79 дни в периода 13 юни – 
30 август, като 15% от ме-
теорологичните станции в 
страната са отчели рекордно 
високи дневни температури, 
съобщава обобщени данни 

екинската опера 
е уникална ком-
бинация от тра-
диционна музи-
ка, вокални тех- 
ники, танци, ак- 

робатични умения, бойни 
изкуства, ярки костюми, 
сложен грим и важни ис-
торически сюжети. Въпреки 
големия си чар, тя постепен-
но губи популярност сред 
широката публика, особено 
сред по-младото поколение.

Ян Чъ, депутат от 14-ото  
общокитайско събрание 
на народните представи-
тели, ще представи проект 
за политики, които да по-
могнат в опазването на то-
ва уникално традиционно 
изкуство. Той казва: „Сил-
но препоръчвам реформа-
та на културната система 
да се извършва съобразно 
принципа на изграждане на 

Сяо Чан, заместник-дирек-
тор на Националния клима-
тичен център. Средното ни-
во на валежите през мина-
лата година е било 606,1 мм,  
което е най-ниското от 
2012 г. насам. Периодът на 

засушаване в различни час-
ти на Китай е продължил 
от лятото до есента или от 
пролетта до лятото на 2022 
година, сочат още данните 
на Китайското метеороло-
гично управление.

културно доверие. Бъдеще-
то на национално богатство 
като Пекинската опера не 
трябва да бъде движено от 
пазара. Пиесите на Пекин-
ската опера  подчертават 
традиционните китайски 

ценности като патриоти-
зъм и борба с несправед-
ливостта. Трябва да отпра-
вяме към публиката важни 
ценностни послания, а не 
такива, каквито пазарът ис-
ка от нас“, казва още Ян.

Картини от 
изкуствен 
интелект 
привличат 
вниманието
В един от 
преходите между 
метростанциите в 
Шанхай, картини, 
нарисувани 
от изкуствен 
интелект, привличат 
вниманието на 
минувачите.

Снимка Синхуа


